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ســرویس سیاسی -     رئیس جبهه اصلاحات ایران، بر ضرورت تقویت مذاکرات 
دیپلماتیک و رفع تحریم ها برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور تأکید کرد و گفت: 
تعامل سازنده با جهان برای سامان دهی اقتصاد ایران ضروری است، اما کاسبان تحریم 

و مخالفان مذاکره بزرگ ترین موانع این مسیر هستند.
آذر منصوری در نشست استانی حزب اتحاد ملت در آزادشهر با اشاره به اهمیت تقویت 
احزاب در توسعه پایدار، افزود: اصلاح قانون احزاب، که اشکالات فراوانی دارد، گامی 
کلیدی برای شکل گیری جامعه مدنی قدرتمند، افزایش مشارکت مردمی در انتخابات 

و تحقق توسعه پایدار است.
وی با ابراز نگرانی از کاهش مشــارکت مردم در انتخابات های اخیر، گفت: با وجود 
مشارکت ۴۹ درصدی در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۳، همچنان ۵۱ درصد مردم 
به تغییر ساختار قدرت از مسیر صندوق رأی بی اعتمادند که حاکمیت باید با پایبندی 
به نقش آرای مردم و ایجاد فضا برای حضور همه سلایق سیاسی، اعتماد عمومی را 

بازسازی کند.
رئیس جبهه اصلاحات، جریان اصلاحات را از عوامل اثرگذار در افزایش مشارکت در 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۳ دانست و تأکید کرد: با تکیه بر زبان قانون و کنش های 
مدنی، مطالبات مردم را از طریق صندوق رأی پیگیری می کنیم و معتقدیم یکدستی در 

انتخابات و حضور تنها یک سلیقه سیاسی معنادار نیست.
وی افزود: یکی از دلایل مشارکت بالاتر در انتخابات ۱۴۰۳ نسبت به دوره های قبل، 
تلاش دولت و حاکمیت برای رفع تحریم ها و بهبود معیشــت مردم بود اما اگر این 
وعده ها محقق نشود، اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی کاهش یافته و مشارکت در 

انتخابات آینده به خطر خواهد افتاد.
منصوری درباره مذاکرات دیپلماتیک جاری اظهار کرد: امیدواریم مذاکرات به نتیجه 
برسد، هرچند مشکلات اقتصادی چند دهه ای کشور با رفع تحریم ها نیز در کوتاه مدت 

به طور کامل برطرف نخواهد شد.
وی با تأکید بر اینکه اقتصاد ایران بدون تعامل با جهان سامان نمی یابد، خواستار حمایت 

از تلاش های دیپلماتیک دولت شد.
منصوری درباره عملکرد دولت چهاردهم گفت: دکتر پزشکیان نقاط قوت و ضعفی 
دارد. تلاش برای رفع تحریم ها، مخالفت با قانون پراشکال حجاب که شبه قانون است، 
پیگیری رفع حصر مهدی کروبی و تلاش برای رفع حصر مهندس موسوی و خانم 
رهنورد از نقاط قوت اوست اما استفاده از نیروهای جریان رقیب، کم توجهی به انتصاب 
نیروهای اصلاح طلب در استان ها و نبود فرد هماهنگ کننده در کابینه از نقاط ضعف 

دولت است.
وی افزود: جبهه اصلاحات در نشست هایی با رئیس جمهور، این نقاط قوت و ضعف 
را مطرح می کند تا با اصلاح کاستی ها، امید و اعتماد مردم به عنوان صاحبان اصلی نظام 

تقویت شود.
منصوری با تأکید دوباره بر ضرورت توسعه فعالیت های حزبی، تصریح کرد: احزاب 
مهم ترین رکن جامعه مدنی هستند و تقویت آن ها به ایجاد دولت توانمند و جامعه مدنی 

قدرتمند کمک می کند.
وی خواســتار انســجام و وحدت گفتمان در جبهه اصلاحات شد و گفت: با وجود 
سختی ها و مشکلات، احزاب اصلاح طلب باید یک صدا باشند، از چندصدایی پرهیز 

کنند و برای موفقیت و تحقق گفتمان واحد تلاش کنند.

آذر منصوری:

مذاکرات دیپلماتیک و رفع تحریم ها 
حیاتی است

سرویس سیاسی -   اجرای طرح تغییر ساعت کاری کارکنان دولت در سنوات گذشته 
مسائل و مشکلات بسیاری برای مردم ایجاد کرد.

اجرای طرح تغییر ساعت کاری کارکنان دولت در سنوات گذشته مسائل و مشکلات 
بسیاری برای مردم ایجاد کرد: از مادری که برای رساندن فرزندش به مهدکودک دچار 
مشکل بود تا کارمندی که در تاریکی صبح با نگرانی به محل کار می رفت. این مسائل 
تنها کســری از مواردی اســت که مردم در سامانه ارتباط مردم و دولت)سامد( مطرح 
کرده اند. سامانه ای که پل ارتباطی مردم و دولت است و شهروندان مسائل، مطالبات و 

پیشنهادهای خود را در آن ثبت می کنند.
در این میان مرکز ارتباطات مردمی ریاســت جمهــوری در گزارش های »پیش نگر؛ 
بازخوانی مهمترین مشکلات مردم در ســال ۱۴۰۳«، داده های سامانه ارتباط مردم و 
دولت )سامد( را تحلیل می کند تا مسائل تکراری را شناسایی و به دستگاه های اجرایی 

هشدار دهد.
اکنون در آستانه تغییر ساعت کاری کارکنان دولت گزارش هایی از این دست می توانند 
کمک کار دولت در احتراز از مسائل پیشین و بهبود خدمت رسانی به شهروندان شوند.

از گذشته تا امروز
تغییر ساعت رسمی و تنظیم ساعات کاری کارکنان دولت، سابقه ای طولانی دارد. در 
دولت مرحوم آیت الله هاشمی )۱۳۷۰(، تغییر ساعت رسمی ۱۰۰ مگاوات صرفه جویی 
کرد. در دولت احمدی نژاد )۱۳۸۴(، این سیاست لغو شد، هرچند توانیر از صرفه جویی 
۱.۵ درصدی خبر داد. در دولت رئیسی )۱۴۰۱(، مجلس از ۱۴۰۲ تغییر ساعت رسمی 
را ممنوع کرد که از فروردین ۱۴۰۳ اجرا شد و اینگونه به افزایش ناترازی انرژی دامن زد.

در سال ۱۴۰۴ اما، دولت پزشکیان لایحه ای برای احیای تغییر ساعت رسمی به مجلس 
ارائه کرد. این لایحه، تدوین شده توسط سازمان اداری و استخدامی و وزارت نیرو، به 
دنبال صرفه جویی ۱۰۰۰ تا ۱۵۰۰ مگاواتی بود. اما مجلس بررســی فوری را رد کرد 
و بررسی به ۱۴۰۵ موکول شد. در نتیجه دولت طبق مصوبه مجلس می بایست از ۱۵ 

خرداد تا ۱۵ شهریور ساعات کاری را از ۶ صبح آغاز کند.
در این میان وزیر نیرو نیز پیشنهاد شروع از ۱۵ اردیبهشت را مطرح کرد که در نهایت در 

دولت مقرر شد از ۲۰ اردیبهشت اجرا شود.
دولت پزشکیان: تعهد به هماهنگی

دولت پزشکیان متعهد به اجرای این طرح با کمترین فشار بر کارکنان است.
رئیس سازمان اداری و استخدامی اظهار داشت: »هدف ما صرفه جویی در انرژی است، 
اما نه به قیمت دشــواری برای کارکنان. شناورسازی ساعات کاری در دست بررسی 
است.« رئیس جمهور پزشکیان تأکید کرد: »قانون باید مشکلات مردم را حل کند.« این 

تعهدات، امیدی برای ۱۴۰۴ است.
تابستان ۱۴۰۳: چالش های مردم

تابستان ۱۴۰۳، سامانه ارتباط مردم و دولت )سامد( پر از پیام هایی شد که مشکلات تغییر 
ساعت کاری را بازگو می کردند. کارمندی از کرج نوشته بود: »مترو صبح زود نیست، 
هزینه تاکسی اینترنتی بالاست.« مادری در تهران گلایه کرد: »مهدکودک ساعت ۷ باز 

می شود.« داده کاوی در سامد، چالش های را نشان دادند:
●   نبود حمل ونقل عمومی پیش از ۶ صبح.

●   ناهماهنگی مهدکودک ها با ساعات کاری.
●   فعالیت برخی ادارات مانند تأمین اجتماعی تا ساعت ۱۶.
●   روشن ماندن سیستم های سرمایشی پس از ساعت کاری.

●   ناامنی تردد زنان در تاریکی صبح.
●   اختلال در سعت بیولوژیکی کارکنان.

●   تأخیر در ارائه خدمات برخی ادارات تا ساعت ۸.
●   بیشترین گلایه ها از خوزستان.

●   پیشنهاد اجرای دائمی تغییر ساعت کاری.
این پیام ها هشداری برای ۱۴۰۴ هستند.

عضو کمیسیون انرژی مجلس: همراه با مردم
هنگامی که عضو کمیسیون انرژی مجلس از پیام های سامانه ارتباط مردم و دولت )سامد( 
آگاه شد، سخنانش بازتاب دغدغه های مردم بود. او گفت: »نظارت ضعیف، مشکل 
اصلی است. این مسئله نه تنها در این طرح، بلکه در بسیاری از سیاست ها دیده می شود. 
دولت هم مجری است، هم ناظر. وقتی بخشنامه اتمام کار در ساعت ۱۳ صادر می شود، 

وزرا باید اجرای آن را پیگیری کنند، نه اینکه تخلف ادارات بی پاسخ بماند.«
درباره ناامنی زنان و ناهماهنگی مهدکودک ها اظهار داشت: »این مشکلات واقعی اند. 
مردم از ناامنی صبحگاهی برای زنان شاغل و ناهماهنگی مهدکودک ها گلایه دارند. 
در تابستان، ساعت ۶ صبح هوا روشن است، اما در زمستان، تاریکی برای کارکنانی که 
از شهریار به تهران می آیند، دشوار است، به ویژه برای زنان. استانداران باید با توجه به 

شرایط اقلیمی و اجتماعی، ساعات کاری را تنظیم کنند.«
درباره اتلاف انرژی افزود: »مردم از روشن ماندن سیستم های سرمایشی گلایه دارند. 
وقتی بخشنامه خاموشی این سیستم ها صادر می شود، دستگاه های اجرایی باید نظارت 

دقیق کنند. مجلس نظارت کلی دارد، اما نمی تواند تک تک ادارات را بررسی کند.«
او تغییر ساعت رسمی را راه حل بهتری دانست: »مردم تغییر ساعت رسمی را ترجیح 

می دهند. این سیاست سال ها موفق بود و هماهنگی ایجاد می کرد. لغو آن اشتباه بود.«
او پیشنهاد کرد: »دولت سامانه ای دیجیتال برای گزارش تخلفات ادارات راه اندازی کند 
تا مردم مستقیماً مشکلات را مطرح کنند. تیم های بازرسی باید فعال تر شوند. استانداران 
نیز در مناطقی مانند خوزستان که گرما شدید است، ساعات کاری را زودتر آغاز کنند.«

پیشنهادها برای تابستان ۱۴۰۴
در بهار ۱۴۰۴، گزارش های پیش نگر سامانه ارتباط مردم و دولت )سامد( راهنما هستند. 

پیشنهادهای زیر می توانند چالش ها را رفع کنند:
●   فعال سازی مترو و اتوبوس از ۵ صبح.

●   هماهنگی مهدکودک ها و شناورسازی ساعات کاری والدین.
●   ایجاد سامانه دیجیتال برای گزارش تخلفات و تقویت بازرسی.
●  تشکیل کارگروهی برای اجرای آزمایشی تغییر ساعت رسمی.

●   تنظیم ساعات کاری توسط استانداران بر اساس اقلیم.
●  تقویت امنیت صبحگاهی و ساعات شناور برای زنان.

●  اطلاع رسانی گسترده درباره طرح.
●   ارائه دستورالعمل های وزارت بهداشت برای کاهش اختلالات.

●   پاداش به ادارات هماهنگ و جریمه متخلفان.
سخن پایانی: امید به ۱۴۰۴

تابســتان ۱۴۰۳ درس هایی ارزشمند داشت. پیام های ســامانه ارتباط مردم و دولت 
)سامد(، که مرکز ارتباطات مردمی آن ها را تحلیل کرد، راهگشا شدند.

تعهدات دولت پزشکیان و سخنان عضو کمیسیون انرژی مجلس که با پیام های مردم 
همخوانی داشت، امیدبخش است.

تابستان ۱۴۰۴ فرصتی است تا این طرح رضایت مردم را جلب کند. آیا با پیشنگری 
دولت لبخند مردم جای گلایه هایشان را خواهد گرفت؟

ساعت های تابستانی: از چالش های  
۱۴۰۳ تا امید به هماهنگی ۱۴۰۴

سرویس سیاسی - عضو هیات علمی گروه حقوق بین الملل دانشگاه علامه طباطبایی 
گفت: نام خلیج فارس در دبیرخانه سازمان ملل متحد و ذیل اسناد بین المللی ثبت شده 
است و شخصیت های سیاسی با موضع گیری های این چنینی نمی توانند این اسناد ضبط 

شده را در معرض تردید قرار دهند.
محمد شریف استاد دانشگاه و عضو هیات علمی گروه حقوق بین الملل دانشگاه علامه 
طباطبایی در رابطه با اینکه باتوجه به شــایعات مطرح شــده توسط رسانه های غربی 
مبنی بر اینکه ترامپ قصد دارد نام جعلی خلیج عربی که کشورهای عربی ادعای آن 
را دارند، را به رسمیت بشناسد، آیا موانع حقوقی در این باره وجود دارد، تصریح کرد: 
تمامی اسامی مناطق جهان و مرزهای به رسمیت شناخته شده کشورها به طور دقیق 
در دبیرخانه سازمان ملل متحد به ثبت رسیده اند.  این اسناد دارای رسمیت بین المللی 
هستند. آقای ترامپ قبلاً هم از این نوع شیرین کاری ها کرده و این موضوع تقریباً برای 
کســانی که حقوق خوانده اند، اسباب خنده شده اســت. به عنوان مثال، او گفت که 
بلندی های جولان را به اسرائیل ضمیمه کرده اند. در حالی که بر اساس قطعنامه ۲۴۲ 
در سال ۱۹۶۷، این بخش از قلمرو سرزمینی سوریه محسوب شده و اسرائیل مکلف 

است آن را به سوریه تسلیم کند.
نام خلیج فارس در دبیرخانه سازمان ملل متحد و ذیل اسناد بین المللی ثبت شده

وی ادامه داد: در قضیه دیوار حائل که صهیونیست ها اشغال کردند، نظر مشورتی دیوان 
بین المللی دادگستری نظر مشورتی خود به غیرقانونی بودن آن رای داد و در این نظریه 
به همان قطعنامه ۲۴۲ سال ۱۹۶۷ استناد کرد. به این معنا که این قطعنامه کماکان از حیث 
حقوقی اعتبار دارد و مشمول مرور زمان نمی شود. اظهارات اخیر او در خصوص عنوان 
خلیج فارس نیز در همین حد است. نام خلیج فارس در دبیرخانه سازمان ملل متحد 
و ذیل اسناد بین المللی ثبت شده است و شخصیت های سیاسی با موضع گیری های 

این چنینی نمی توانند این اسناد ضبط شده را در معرض تردید قرار دهند.
تحلیل های سیاسی در دانش حقوق اعتبار چندانی ندارند

این استاد دانشگاه با اشاره به صحبت های مقامات کشورهایی که سعی در جعل نام خلیج 
فارس دارند، عنوان کرد: این اظهارات فقط می تواند جایگاه تحلیل های سیاسی را به 
خود اختصاص دهد و تحلیل های سیاسی در دانش حقوق اعتبار چندانی ندارند. مثلًا 
در رابطه با تحریم دیوان بین المللی دادگستری، این موضوع جز استهزاء اصحاب حقوق 
را به دنبال نداشته است. اگر پنج یا شش سال پیش از یک دانشجوی حقوق می پرسیدید 
که آیا یک کشور می تواند یک مرجع قضایی بین المللی مانند دیوان کیفری بین المللی 
را تحریم کند، به شما می خندید و می گفت که این سوال بسیار غیرخردمندانه است، 

اساسا این پرسش قابلیت طرح شدن نداشت. 
کار ترامپ ارزش حقوقی ندارد

وی خاطرنشان کرد: اکنون این کار ترامپ کاملا سیاسی است و حداقل ارزش حقوقی 
ندارد. حقوق بین الملل بر جامعه بین المللی حاکم اســت و بدون تردید تحت تأثیر 
قدرت های سیاسی قرار دارد. تغییر عناوین توجیه حقوقی ندارد و اگر نیاز به توجیه 
حقوقی داشــته باشــد، نیازمند طی مراحل مشخصی است که ممکن است موجب 
تجدیدنظر در آن اسناد رسمی شود. مادامی که این اسناد رسمی ثبت شده در دبیرخانه 
ســازمان ملل متحد وجود دارند، چنین اظهاراتی نیز ارزش و اعتبار حقوقی نخواهد 

داشت.

شریف عضو هیات علمی گروه حقوق بین الملل دانشگاه علامه طباطبایی: 

نام خلیج فارس در دبیرخانه سازمان 
ملل متحد ثبت شده است

سیاسی

سرویس سیاسی -   فراکسیون زنان و خانواده مجلس 
شورای اسلامی با طرح اصلاح قانون مهریه مخالف 
است، اما این مخالفت موضع همه اعضای آن نیست.

مدتی است طرح اصلاح موادی از قانون نحوه اجرای 
محکومیت های مالی و برخی از احکام راجع به مهریه 
در فهرست دستورکارهای مجلس شورای اسلامی 
قرار می گیرد، اما تا کنون در صحن علنی مورد بررسی 

قرار نگرفته است.
کلیات این طرح در دی ۱۴۰۳ در کمیســیون قضایی 
و حقوقی مجلس به تصویب رســید، اما در این مدت 
کمیسیون قضایی و فراکســیون زنان و خانواده هنوز 
نتوانســته اند به یک جمع بندی درخصوص اصلاح 

قانون مهریه برسند.
مواردی مثل مخالفت با کاهش سقف مهریه و نبود مدت 
زمان مشخص برای پابند الکترونیک و یکطرفه گرایی 
ازجمله دلایلی است که توسط اعضای فراکسیون زنان 

و خانواده مطرح شده است.
یک طرفه گرایی در حمایت از مردان بدهکار

زهرا خدادادی نماینده مردم ملکان و عضو فراکسیون 
زنان و خانواده مجلس شــورای اسلامی درخصوص 
اصلاح قانون مهریه نوشته است: در طرح اصلاح موادی 
از قانون نحوه اجرای محکومیت های مالی و برخی از 
احکام راجع به مهریه، با وجود برخی اصلاحات مفید، 
ما شــاهد نوعی یک طرفه گرایی در حمایت از مردان 
بدهکار هستیم؛ درحالی که اصل عدالت ایجاب می کند 
طرحی با رویکرد متوازن و حمایتی برای هر دو طرف 
رابطه زندگی مشترک تدوین شود. ضمن آنکه بسیاری 
از زنان، در عمل برای گرفتن همین ۱۴ ســکه هم باید 
ماه ها در راهرو های دادگاه دوندگی کنند. ما به هیچ وجه 
موافق مهریه های بالا نیســتیم به خصوص که در دین 
مبین اسلام به سهل گیری در ازدواج و پایین بودن مهریه 
سفارش بسیار شده است منتهی زمانی میتوانیم مهریه 
که عملا تنها ابزار حمایتی بانوان میباشد حذف نماییم 
که دستیابی به سایر حقوق مانند حق طلاق، حضانت، 
تنصیف اموال، اشــتغال، مسکن، تحصیل، خروج از 
کشور برای بانوان تسهیل نماییم و از عدالت دور نشویم.

این نماینده مجلس ادامه می دهد کاهش سقف اجرای 
فوری مهریه از ۱۱۰ ســکه به ۱۴ ســکه، آن هم بدون 
ضمانــت جایگزین مؤثــر، در عمل تضعیف حقوق 
شــرعی و قانونی زنان است. این اقدام، به جای تعدیل 
نظــام مهریه، عملاً امنیت حقوق مالی زن در ازدواج را 
مخدوش می کند. مگر نه اینکه ماده ۲۲ قانون حمایت 
از خانواده سال ۱۳۹۱ برای حفظ کرامت خانواده و ایجاد 
تعادل در مســئولیت های زوجین تصویب شد؟ حال 
چگونه با کاهش یک طرفه ضمانت اجرا، می خواهیم 

از حقوق خانواده صیانت کنیم؟
عضو فراکســیون زنان و خانواده مجلس معتقد است 
درباره سقوط حق حبس با پرداخت اولین قسط مهریه 
یا پذیرش اعسار، باید تأمل بیشتری کرد. حق حبس، 
نه یک ابزار تنش زا، بلکه یک مکانیسم تعادل بخش در 
حقوق زوجه است. برداشتن آن بدون ایجاد سازوکار 
حمایتگر، عملاً زن را از یکی از معدود ابزار های دفاع از 

حق خویش محروم می کند.
اصــلاح قانون مهریه از مواردی اســت که هم باعث 
نگرانی آقایان و هم بانوان است چون پرداخت مهریه 
برای مردان به دلیل گرانی های افسارگسیخته سکه بسیار 
سخت شده و مردان با تقاضای اعسار هم نمی توانند آن 
را پرداخت کنند به همین دلیل باید به زندان بروند که 
قوه قضاییه هم با افزایش زندانیان به ویژه زندانیان مهریه 
مخالف است البته به زندان رفتن مرد هیچ دردی از زن 
که طلبکار مهریه اســت دوا نمی کند و یک بلاتکلیفی 

برای طرفین ایجاد می کند.
مهریه، ابزار انتقام

علی آذری سخنگوی کمیسین قضایی و حقوقی مجلس 
شورای اسلامی درباره لزوم اصلاح قانون مهریه گفت: 
یکی از مشــکلاتی که بدون اغراق جامعه و نظام های 

اداری و قضایی ما را درگیر کرده بحث مهریه است.
نماینده مردم فاروج و قوچان در مجلس اظهار کرد: طرح 
اصــلاح موادی از قانون نحوه اجرای محکومیت های 
مالــی و برخی احکام مربوط به مهریــه درواقع یک 
مطالبه ای اســت که کل حوزه اداری و مدنی از مجلس 
داشته است، اما مطالبه سخت و سنگینی است و تا همین 
الان نظریات مختلف حقوقی نتوانســته یک راه حلی 
بدهد که مثلا در بحث زندان برای اینکه فرد برای مهریه 
بازداشت و حبس نشود، حل شود و یا اینکه چرا مهریه 
از آن فلســفه وجودی خود که زوج با آن یک هدیه ای 
به عنــوان مهریه بدهد که در آدرس های قرآنی و رفتار 
سیره اهل بیت )ع( ما است آن فلسفه هدیه، بخشش و 

ابراز محبت به ابزار تبدیل شده است.
آذری تصریح کرد: امروز مهریه یک ابزار انتقام شده و 
از آن طرف حق طلاق برای زوج در مســئله حضانت 
فرزندان و دعاوی مربوط به خانواده باعث می شود که 
وقتی زوج و زوجه وارد آن دعاوی شــوند دیگر نتوان 
روی خانواده حســاب کرد که این نیاز باعث شده تا ما 

نگاه ویژه ای به بحث مهریه داشته باشیم.
سخنگوی کمیسین قضایی و حقوقی مجلس گفت: 

یک قســمت چالش برانگیز این قانون که امروز بانوان 
خیلی نسبت به آن نگران هستند این است که می گویند 
چرا در ماده ۲۲ این قانون ۱۴ سکه جایگزین ۱۱۰ سکه 
شده است البته قسمت صندوق بیمه پیش بینی شده و 
قسمت خوب دیگر اینکه سلاح و ابزار زوج که طلاق 
است نگاه شده، چون زوجه می گوید مهریه و زوج هم 
می گوید طلاق که اثبات عســر و حرج را از آن سختی 
برای زوجه خارج کردیم و با اصلاحی که در قانون مدنی 

شده این نگاه انجام شده است.
آذری بیان کرد: گاردی که یک قســمتی از بانوان ما در 
مورد این ۱۴ سکه گرفتند و شاید به حق هم باشد نگرانی 
آنان است در مورد اینکه بعد از ازدواج اگر پس از دوره ای 
رها شوند چه باید کنند که این نگرانی به واسطه همان 
نگاه ابزاری به مهریه است که ما باید با جایگزین هایی 
که گفتم و خیلی اساتید و حقوق دانان قائل به آن هستند 
آن را حل کنند، اما نظام قضایی ما نگران است که برای 

بحث های مالی کسی به زندان نرود.
اصلاح قانون مهریه نتوانســته نظر اکثریت نمایندگان 
زن مجلــس را جلب کند به همین دلیل با آن مخالفت 

می کنند.
عالیه زمانی کیاســری عضو فراکسیون زنان و خانواده 
مجلس شورای اسلامی درباره طرح اصلاح قانون مهریه 
گفت: مهمترین موضوعی که در قانون اصلاح مهریه 
وجود دارد این اســت که این موضوع هنوز خام است 
که به صحن بیاید و قبل از این طرح با ما در فراکسیون 
زنان و خانواده نه نشســتی برگزار شد و نه مشاوره ای 

گرفته شد و نه طرح موضوعی شد.
عضو کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس بیان کرد: 
به آقای قالیباف عرض کردیم زمان طرح این موضوع 
در صحن نیست و حتما باید نشست های مشاوره ای 
و مشــورتی با فراکسیون زنان و خانواده وجود داشته 
باشد همچنین یک نشستی هم با آقای قالیباف داشته 
باشیم که این موضوع را پذیرفتند و با رئیس کمیسیون 
قضایی و حقوقی هم صحبت شد تا نشست مشترکی 

داشته باشیم.
نماینده مردم ساری و میاندرود در مجلس تصریح کرد: 
اینکه ما چقدر شرایط موجود را تحلیل و شرایط موجود 
را ریشــه یابی کردیم که مسائل و مشکلات مربوط به 
محکومیت های مهریه ریشــه اش کجاست لذا به نظر 
می رسد این طرح بیشتر یک علامت درمانی را پیشنهاد 
می دهــد و اگر بخواهیم خیلی همه جانبه تر به آن نگاه 
کنیم حتما باید صرفا به عنوان قضایی به آن نگاه نکنیم و 
جنبه های اجتماعی و فرهنگی طرح را باید لحاظ کنیم 
بنابراین افراد باید از حوزه های مختلف، کمیسیون های 
مختلف مجلس و فراکسیون زنان و خانواده و از خارج 

از مجلس بر روی آن کار کنند.
عضو فراکســیون زنان و خانواده مجلس اضافه کرد: 
مسئله دیگری که وجود دارد اینکه تغییر در مصوبات 
قانونی در این طرح اســت یا باید رویه های قضایی را 
اصلاح کنیم چون اصلاح رویه قضایی موضوع دیگری 
است چون خیلی از مسائل حوزه زنان و خانواده به دلیل 
این است که عزیزان ما در حوزه وکلا و قضات چقدر 
به همه بندهای قانونی و فرایندهایی که از آن می تواند 
استنتاجی اتفاق بیفتد، اشراف دارند که به نظر می رسد 

یک مقدار کمرنگ است.
زمانــی گفت: یــک بحث دیگر که باید بــر روی آن 
به صورت زیرساختی کار شود باید مشاوره های حقوقی 
قبل از ازدواج را الزام کنیم مثل مشــاوره های ژنتیک و 
آزمایش های خونی که از زوجین گرفته می شــود را 
بایــد همه آنها را در کنار هم ببینیــم در هر صورت با 
علامت درمانی براساس گزارش ها آن هم گزارش هایی 
کــه فقط خودمان را مبنای ســنجش قرار دهیم نه تنها 

مسئله ای حل نمی شود بلکه از چاله به چاه می افتیم.
این نماینده مجلس می گوید اینکه نوســانات شدید 
قیمت هــا را باید لحاظ کنیم کلیات این موضوع قابل 
بررسی است، اما اینکه این عدد را به این عدد تقلیل دهیم 

باید در جای خود باید بحث و بررسی شود.
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس اظهار کرد: 
اگر به اصل دینی و شــرعی و بــه آیات قرآنی در این 
خصوص بخواهیم برگردیم بســاط همه این مسائل 

برچیده می شــود چون در شهرستان ها و در حوزه ها و 
جاهایی که مردم براساس فرهنگ و باور دینی در زمان 
عقد مهریه را پرداخت می کنند یا براساس استطاعتشان 
عــدد مهریه را در نظر می گیرند می بینیم که آنجا اصلا 
چالش های این مدلــی وجود ندارد و میزان جدایی و 
پرونده  های طلاق ناشــی از این مسائل هم کمتر است 
که نشان می دهد ما بیشــتر از اینکه به دنبال مصوبات 
قانونی برای علامت درمانی باشیم باید به دنبال مواردی 
باشیم که مشکلات زیرساختی مان را بتوانیم حل وفصل 
کنیم در هر صورت فراکســیون زنان و خانواده با نگاه 
خانواده سالاری و تحکیم خانواده نه با نگاه مردسالاری 
یا زن ســالاری یا مردستیزی یا زن ستیزی معتقدیم که 
این طرح زمان مطرح شدنش در صحن علنی مجلس 
نبوده و حتما باید نشست های مشترک را داشته باشیم 
سپس براساس آن جمع بندی شود که آیا زمان مناسب 

آن است یا نه.
مخالفت نماینده زن مجلس با نظر فراکسیون زنان

با اینکه فراکسیون زنان و خانواده مجلس با اصلاح قانون 
مهریه مخالف است، اما یکی از اعضای آن  با مخالفت 
فراکسیون زنان و خانواده مخالف است و نظر متفاوتی 

با بقیه اعضا دارد.
الهام آزاد عضو فراکسیون زنان و خانواده مجلس شورای 
اسلامی گفت: متاسفانه این قانون به خوبی تبیین نشده 
و یکسری می گویند چرا می خواهید برای مهریه سقف 
بگذارید و چرا قانون گذار می خواهد در این مســائل 
دخالت کند در صورتی که اصلا به این صورت نیست.
نماینــده مردم نائین و خور و بیابانک در مجلس تاکید 
کرد: هیچ ســقفی برای مهریه تعیین نشده است و هر 
کس مختار است هر تعداد سکه ای که در توانش است 
یا میل دارد آن تعداد را تعیین کند؛ بحث ما درخصوص 

حبس است.
دبیر دوم کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
تصریح کرد: معتفد هستیم مهریه یک هدیه از طرف مرد 
به زن است و هر تعداد سکه ای که تعیین شد پسر موظف 
است پرداخت کند لذا اگر تمکن مالی داشته باشد دارایی 
او توقیف می شــود، اما اگر تمکن مالی نداشت فقط تا 
۱۴ ســکه حبس و زندان دارد لذا هیچ اتفاقی در تعیین 
سقف مهریه نیفتاده و فقط حبس مهریه برداشته شده 
و فقط تا ۱۴ سکه می تواند به حبس برود و مابقی آن بر 
گردن پسر است و باید پرداخت کند و اگر اموالی داشته 

باشد توقیف می شود.
آزاد بیان کرد: بحث دیگر اینکه شاید برخی ها فرار از دیِن 
کنند یعنی بروند اموالشان را بلافاصله به نام کسی دیگر 
کنند تا اموالشان توقیف نشود که در اینجا پیش بینی شده 
بعــد از اینکه ازدواج صورت می گیرد اگر کوچکترین 
نقل و انتقال در دارایی مرد بیفتد برایش تعیین تکلیف 
شــده در صورتی که الان این طوری نیست چون باید 
حکم محکومیت صادر شود تا اگر دارایی را انتقال داده 
بود برایش کیفر در نظر گرفته شــود، اما در این قانون 
پیش بینی شــده که به محض ازدواج اگر کوچکترین 
اتفاقی بیفتد یک مجازاتی در نظر گرفته می شود لذا این 

طرح به نفع خانم هاست.
عضو فراکسیون زنان و خانواده مجلس اظهار کرد: نکته 
بعدی ماده ۷ این قانون است که می توان گفت یک پکیج 
کامل حمایتی از بانوان ما است. چون حق طلاق با مرد 
است زن نمی تواند طلاق بگیرد، اما اگر زن مایل به ادامه 
زندگی نبود با بخشیدن مهریه حق طلاق برای زن حاکم 
می شود لذا متاسفانه بحث های حمایتی این طرح برای 
بانوان کمتر توضیح داده شده در صورتی که این طرح به 
نفع بانوان کشورمان است و تاکید می کنم که هیچ سقفی 

برای مهریه تعیین نشده است.
اینکه در فراکســیون ۱۴ نفری زنان و خانواده مجلس 
شورای اسلامی نظر واحدی درخصوص اصلاح قانون 
مهریه وجود ندارد نشان می دهد که این قانون دست به 
یکطرفه گرایی نزده وگرنه با مخالفت یکی از اعضای 
آن مواجه نمی شد البته نظر دولت و قوه قضاییه هم در 
این زمینه مهم اســت چون اجرای قانون نحوه اجرای 
محکومیت های مالی و برخی از احکام راجع به مهریه 
برعهده آنهاست لذا اصلاح این قانون به هماهنگی های 

بیشتری نیاز دارد.

چرا صدای واحدی از فراکسیون زنان و 
خانواده مجلس به گوش نمی رسد؟!

مهران خسروزاده
روزنامه نگار

فراز و نشیب های اصلاح قانون مهریه؛


